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متن پرسش

با سلام: معمولا مراجع سود بانکی را حرام اعلام نمی کنند؛ استاد نظر شما راجع به این خبر در خصوص

آیت االله جوادی آملی چیست: آیت االله جوادی آملی: ملت فقیر اهل تملق میشود/ بانکها پول حرام

ربا به کارمندان خود میدهند قم - خبرگزاری مهر: یکی از مراجع تقلید شیعیان گفت: ملتی که دستش

خالی شد اهل بساز میشود نه اهل سوز و ما باید توجه داشته باشیم که تنها نمیتوانیم با شعار دادن

استقلال کشور را حفظ کنیم. به گزارش خبرنگار مهر، آیت االله عبداالله جوادی آملی عصر پنج شنبه در

دیدار سیف رئیس بانک مرکزی در سخنانی اظهار داشت: ملتی که دستشان و جیبشان خالی باشد فقیر

به شمار میروند و آنگونه که باید و شاید پویایی خاصی ندارند. وی با بیان اینکه فقیر به معنای گدا

نیست، افزود: فقیر به کسی گفته میشود که ستون فقراتش شکسته باشد و ملتی هم که دستش

خالی باشد ویلچری خواهد شد و دیگر قادر به ایستادگی نیست. این مفسر قرآن کریم ادامه داد: ملتی

که ویلچری باشد نمیتواند شعار نه شرقی و نه غربی سر دهد و در حقیقت اصول خود را زیر سئوال

میبرد و ملتی که جیبش خالی شد اهل تملق و چاپلوسی خواهد شد. اقتصاد مقاومتی به معنی دوری

از تملق و چاپلوسی از قدرتها است. وی گفت: اقتصاد مقاومتی که رهبر معظم انقلاب بر آن تأکید

دارند به معنای پر بودن جیب ملت و دوری از تملق و چاپلوسی از قدرتها است. آیت االله جوادی

آملی، اضافه کرد: ملتی که دستش خالی شد اهل بساز میشود نه اهل سوز و ما باید توجه داشته

باشیم که تنها نمیتوانیم با شعار دادن استقلال کشور را حفظ کنیم. وی همچنین با اشاره به وقوع

سرقتهای مختلف در شهرهای کشور این مسئله را ناشی از جهل و بازگشت به دوران جهالت دانست

و افزود: ما کشوری هستیم که یک درصد جمعیت جهان را و نیز ده درصد منابع طبیعی دنیا را در

اختیار داریم. مرجع تقلید شیعیان، گفت: بانکها در راستای استفاده مردم از منابع طبیعی وظیفه

دارند آنان را راهنمایی و کمک کنند تا بتوانیم در عرصههای مختلف شاهد شکوفایی باشیم. وی تأکید

کرد: کسانی که در نظام اسلامی مسئولیت بر عهده دارند اما نمیتوانند از عهده بار مسئولیت خود

برآیند باید پاسخگو باشند. آیت االله جوادی آملی، در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص اخذ

دیر کرد توسط بانکها ابراز داشت: گرفتن ربا و جریمه دیر کرد در دین اسلام حرام است اما میبینیم

که متأسفانه بانکها همین پولها را از مردم میگیرند و بعد به عنوان حقوق به کارکنان خود میدهند

و آنان هم آن را به خانه میبرند در حالی که باید بدانیم اگر کاری حلال نباشد حرام است و سرنوشت

آن رفتن به جهنم خواهد بود. وی بیان داشت: امروز متاسفانه ربا به جای قرض الحسنه وارد سیستم

بانکی شده است و کسی به دیگری رحمی نمیکند. استاد برجسته حوزه با تأکید بر اینکه نباید در



جامعه عطوفت و عاطفه فراموش شود، افزود: جامعه باید با گذشت و عطوفت اداره شود. آیت االله

جوادی آملی، در پایان توصیه کرد: بانکها باید منابع و امکانات خود را در اختیار مردم قرار دهند تا

آنان آن را در مسیر تولید و رونق به کار بگیرند. ممنون

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلامعلیکم: همینطور که حضرت استاد آیت االله جوادی آملی میفرمایند وقت آن

رسیده که ما مشکلهای عدیدهی حاصل از حرکات بانکها را حل کنیم. به عنوان نمونه از یک طرف

برای وامی که میدهند چند ضامن میخواهند تا اگر وامگیرنده وام خود را در سر موعد نداد از ضامن

بگیرند، و از طرف دیگر به بهانهی دیرکِرد پول زیادی بر وامِ وامگیرنده اضافه میکنند و عملاً کار را به ربا

میکشانند. در حالیکه میتوانستند از طریق ضامنها پول خود را وصول کنند، ولی این کار را نمیکنند

چون پولی که از دیرکرد به جیب میزنند به نفع آنها است. به نظرم باید کارمندان بانک در یک

اعتراض عمومی مانع حرامشدن حقوق خود شوند و به بانکها فشار آورند که اگر وامگیرنده وام خود را

عقب انداخت از طریق ضامنها مشکل را حل کنند تا بدون آنکه بانک ضرر کند گرفتار ربا نشوند.
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